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SDP alerta que la viabilitat del 
sistema bancari és «dubtosa»

POLÍTICA

En la darrera roda de prem-
sa sobre l’actualitat políti-
ca abans de l’aturada estival, 
els representants de Progres-

sistes-SDP van advertir dels proble-
mes de solvència que arrosseguen els 
bancs andorrans i que es podran veu-
re agreujats per la crisi de la Covid-19. 

Així ho va assegurar el president 
del partit, Jaume Bartumeu, que va 
explicar que «les dades bancàries del 
2019 intenten dissimular que hi ha 
una davallada contínua dels benefi-
cis» fent referència a la venda «atípica» 
per valor de 40 milions d’euros «que 
no hi serà cada any». D’aquesta ma-
nera, segons Bartumeu, encara que el 
missatge de les institucions hagi sug-
gerit que la inestabilitat rau del cas 
BPA, la situació s’explica per tres fac-
tors primordials. D’una banda, l’as-
sumpció dels estàndards internaci-
onals d’intercanvi d’informació fis-
cal, que va suposar «un gran canvi del 
paradigma en el negoci bancari». De 
l’altra, va apuntar que el sector es veu 
afectat pels compromisos en matèria 
d’homogeneïtzació d’estàndards de 
solvència, prevenció de blanqueig i 
altres, que van exigir una adaptació 
de la legislació en matèria financera. 
I per últim, el context monetari d’in-
teressos propers a zero que dificulten 
l’exercici. Tot plegat, afegit al fet que 

33 Josep Lluís Donsión i Jaume Bartumeu, a la roda de premsa d’ahir.
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El partit recorda que 
manca un prestador 
de darrera instància

LÍDIA LÓPEZ
ANDORRA LA VELLA

l’impacte econòmic de la pandèmia 
provocarà «falta de liquiditat a tot Eu-
ropa», que el sistema «especialment 
feble d’Andorra no podrà afrontar».

En aquest sentit, els progressistes 
també van recalcar l’absència d’un 
prestador de darrera instància, que és 
«un element indispensable per al sis-
tema financer de qualsevol país», as-
segurant que «si Andorra té un pro-
blema de liquiditat, no tenim solu-
ció». Per això, Bartumeu va reclamar 
que és hora que l’Executiu sigui co-
neixedor de tots els problemes que 
ha d’afrontar el sistema bancari i tre-
ballar en la forma de resoldre-ho. Per 
això, els progressistes van recuperar 

una proposta on s’havia plantejat que 
el Principat s’acostés a les estructures 
del Banc d’Espanya i del Banc de Fran-
ça perquè actuessin com aquests pres-
tadors, d’una forma semblant a la que 
Liechtenstein ho està amb el Banc de 
Suïssa i Mònaco també amb el fran-
cès. En aquesta línia, Bartumeu tam-
bé va subratllar que el Fons Monetari 
Internacional (FMI) no pot actuar com 
aquesta figura perquè «els seus esta-
tuts no ho permeten».

ENTRAR A L’FMI S’HAURIA DE DEBATRE / 
Aquest fet, suposa que un dels argu-
ments que segons els progressistes, 
sostenia l’entrada a l’FMI, trontolli. A 
banda d’aquesta raó, Bartumeu tam-
bé va recordar que els altres punts que 
sustenten la decisió són la recomana-
ció de la Comissió especial de vigilàn-
cia i prevenció de risc per l’estabili-
tat financera creada pel Consell Ge-
neral el 2015 arran del cas BPA, que 
el Parlament Europeu, en el marc de 
l’Acord d’Associació, també ho acon-
sellés, que les agències de ràting po-
drien millorar les qualificacions del 
país, o la comparació amb un estat si-
milar que en forma part com és el cas 
de San Marino. Però per SDP, aquests 
pilars per si sols «no justifiquen l’en-
trada a l’FMI», i consideren que s’hau-
ria de fer «un debat profund» al res-
pecte abans que es produeixi.

I en aquest debat, per Bartumeu, 
un dels primers aspectes a considerar 
hauria de ser el preu de la quota d’ad-
hesió, que «té un element xifrat i són 
els 101 milions d’euros». En aquest 
sentit, Bartumeu va considerar que 
l’Executiu hauria de deixar de ban-
da «els jocs de mans i números» i dei-
xar clar que la proposta de l’FMI valo-
rava en aquesta quantitat l’entrada. 
Concretament, el 25% corresponia a 
la Part de la Reserva d’Actius, i el 75% 
restant que segons el president d’SDP, 
Jover va insinuar que es faria en forma 
de promesa de pagament i implicaria 
que, en qualsevol moment, l’FMI en 
reclamés el cobrament. H
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«L’Executiu ha de ser coneixedor dels 
problemes del sistema bancari i no 
dissimular-los, i treballar en una solució»

«Més enllà de jocs de mans i números, 
la xifra clau és la que correspon a la 
quota d’entrada: 101 milions d’euros»

JAUME BARTUMEU 
PRESIDENT DE PROGRESSISTES-SDP

EL PERIÒDIC / L.L.

33 Turistes passegen per l’avinguda Carlemany.

Els hotelers esperen que la taxa 
turística tingui un retorn al sector

L’endemà de la compareixença del 
cap de Govern, Xavier Espot, anun-
ciant les mesures de l’Horitzó 23, el 
sector hoteler assegura que accep-
tarà «amb resignació» l’aplicació 
d’una taxa turística. Això sí, espe-
ren que l’Executiu compleixi la pro-
mesa que la quantitat recaptada es 
destini a accions i mesures que pro-
moguin el turisme.

En aquest sentit, la presidenta 
d’Autèntics Hotels (AHA), Cristina 
Canut, va assegurar que «els hote-
lers ho tenim coll avall», ja que és 
un afer que es troba sobre la taula 
des de l’anterior legislatura, i que 
sabien que la ministra Canals recu-
peraria. Per això, Canut va declarar 
que li agradaria que aquesta norma 
servís per establir taules d’interac-
ció entre el sector i el Ministeri de 
Turisme, per tal que els empresaris, 

o una representació d’aquests, po-
guessin participar de la presa de de-
cisions al voltant de l’import recap-
tat o aportant idees sobre projectes 
que es poden tirar endavant, és a dir, 
que s’establís una cooperació publi-
co-privada tenint en compte que se-
rà el sector qui «haurà de posar els 
seus mitjans per fer el recapte». «Si 
aquesta taxa ha de ser l’eina per esta-
blir un diàleg, potser ens convé, pe-
rò si tot segueix igual, ens sentirem 
utilitzats i sense contrapartida», va 
confessar Canut. 

D’altra banda, la presidenta 
d’AHA va considerar que «potser 
no és el millor moment per anunci-
ar aquesta mesura», fent referència 
que el context turístic actual és com-
plicat. Així mateix, Canut també va 

reclamar que aquesta taxa ha de ser 
«equitativa» i s’ha d’aplicar «a tots 
els establiments per igual», indife-
rentment de la seva tipologia. Per úl-
tim, esperava que el Govern fes mol-
ta pedagogia al voltant de la taxa i 
deixessin temps per a l’adaptació.

En una línia semblant, el director 
de la Unió Hotelera (UHA), Jordi Pu-
jol, va mostrar-se contrari a l’aplica-
ció d’aquest tribut, però va  declarar 
que «sabem que és una qüestió que 
fa anys que està sobre la taula i pot 
ser que sigui necessària, així que es-
tem resignats al fet que arribarà». 
D’aquesta manera, per Pujol el de-
bat de veritat serà saber cap on ani-
ran les quantitats recaptades. «No-
saltres esperem que tot tingui re-
torn directe al turisme i tot el que hi 
té a veure», va dir. 

Finalment, Pujol va considerar 
que s’haurà de veure com es fa el re-
capte de l’impost, posant en relleu 
que pot suposar una feina afegida 
per les empreses. Per això, el direc-
tor de l’UHA va declarar que «ens 
agradaria poder formar part de la 
confecció del tribut». H

Confien que la mesura 
serveixi per establir un 
diàleg publico-privat

TURISME

L. L.
ESCALDES-ENGORDANY

El sector ja tenia 
previst que l’Executiu 
finalment impulsés la 
taxa, que fa temps que 
està sobre la taula


